
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty, Kultury,

Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  9 sierpnia  2022 roku 

o godzinie 1330 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 11 radnych
nieobecny                   - 3 /nieobecni: H. Dąbrowska, S. Kaznowski, P. Lewandowski/
/spóźnienie: J. Koralewski, P. Sęk/
Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Marcin Dunajski.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1.Sprawy regulaminowe.
2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.
3.Informacja w sprawie określenia trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Gminy                 
w szczególności materiałów informacyjnych towarzyszących projektowi budżetu.
4.Analiza wyników egzaminacyjnych klas ósmych.
5.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
6.Zapytania, sprawy różne.
7.Zakończenie. 

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski– odczytał treść porządku posiedzenia.

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski –  poinformował, że w pierwszej części posiedzenia
wspólnych Komisji zostaną omówione dwa projekty uchwał, które za chwilę będą przedmiotem
nadzwyczajnej Sesji Rady Miejskiej:

• PURM  w  sprawie  określenia  średniej  ceny  jednostki  paliwa  w  Gminie  Kowalewo
Pomorskie  w roku szkolnym 2022/2023 do zwrotu kosztów przewozu dzieci  i  uczniów
niepełnosprawnych

Sekretarz Gminy Monika Piróg – omówiła projekt uchwały. 

Radny Robert Bejgier - zwrócił uwagę na to, że na ostatnim posiedzeniu Komisji mówiono o tym,
że te wszystkie stawki cena paliwa są za małe, teraz to się odwróciło i stawki cena paliwa są o wiele
wyższe. Najprawdopodobniej w ciągu roku będą wahania cen paliwa, dlatego uważa, że nie należy
już nic zmieniać. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań dotyczących projektu uchwały.

• PURM  w  sprawie ustalenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru  godzin  zajęć
pedagogów, pedagogów specjalnych, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych
i  doradców  zawodowych  zatrudnionych  w  szkołach  i  placówkach  wychowania
przedszkolnego, dla których organem prowadzącym jest Gmina Kowalewo Pomorskie

Sekretarz Gminy Monika Piróg – omówiła projekt uchwały.

Radny Robert Bejgier – zapytał ilu pedagogów specjalnych jest w naszej Gminie.



Sekretarz  Gminy Monika Piróg –  odpowiedziała,  że  w Gminie  nie  ma  w ogóle  pedagogów
specjalnych, jest to nowe stanowisko. Każda szkoła, w zależności od ilości uczniów będzie musiała
dostosować wymiar. 

Przewodniczący Rady miejskiej Jerzy Orłowski  – zapytał czy jest to dostosowane do nowych
przepisów.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że tak. 

O godz.1340  na posiedzenie Komisji przybył Radny Jerzy Koralewski.

Radny Jerzy Koralewski  – odniósł się do projektu uchwały w sprawie  ustalenia tygodniowego
obowiązkowego  wymiaru  godzin  zajęć  pedagogów,  pedagogów  specjalnych,  psychologów,
logopedów,  terapeutów  pedagogicznych  i  doradców  zawodowych  zatrudnionych  w  szkołach
i  placówkach  wychowania  przedszkolnego,  dla  których  organem  prowadzącym  jest  Gmina
Kowalewo Pomorskie i  poinformował,  że w uzasadnieniu do uchwały jest  zapis:  „ z uwagi  na
przedmiot regulacji uchwała podlegała zaopiniowaniu przez związki zawodowe, zgodnie z art. 18
ust. 1 i 2 ustawy z dnia 23 maja 1991 r. o związkach zawodowych (t. j. Dz. U. z 2022 r., poz. 854)”.
Zapytał czy jest taki dokument.

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –  odpowiedziała,  że   projekt  uchwały  został  przedstawiony
Związkom Zawodowym, które wydały opinię, nie jest to jednak opinią wiążąca, dlatego projekt
uchwały został również przedstawiony Radnym. Wymiar godzin będzie wynosił 22 godziny.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy liczba godzin na pozostałych stanowiskach została zmieniona.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że nie, liczba godzin jest taka sama jak do tej
pory. Zostało tylko dopisane stanowisko pedagoga specjalnego. Dlatego też została zaproponowana
na to stanowisko ta sama liczba godzin jak dla pozostałych, która wynosi 22 godziny.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że  jest  to  kolejny  projekt  uchwały,  który  był
opiniowany  przez  Związki  Zawodowe.  Uważa,  że  taka  opinia  powinna  być  załącznikiem  do
uchwały. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski –  poinformował,  że projekty uchwał, które nie uzyskałyby
pozytywnej opinii Związków Zawodowych, nie zostałyby przedłożone Radzie. 

Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski   -  uważa,  że  projekt  uchwały  nie  posiadający  opinii
Związków Zawodowych nie zostałby przedstawiony Radnym. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że nie rozumie dlaczego nie ma zapisu w uzasadnieniu,
że projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie przez Związek Zawodowy. 

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –  poinformowała,  że  zapis  w  uzasadnieniu  musi  brzmieć:
„ zaopiniowany”, a nie „ pozytywnie zaopiniowany”, z uwagi na to, że została zaciągnięta opinia
dwóch związków.  Jeden związek zaopiniował pozytywnie 22 godziny, drugi Związek zaopiniował
20 godzin. 

Radny Robert Bejgier – zapytał, który związek wystąpił o zmniejszenie godzin.

Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg –   odpowiedziała,  że  Niezależny  Samorządny  Związek
Zawodowy „Solidarność”, zmniejszenie godzin dotyczyło tylko stanowiska pedagog specjalny.



O godz. 1350 na posiedzenie Komisji przybył Radny Piotr Sęk.

O godz. 1400  Przewodniczący Komisji ogłosił przerwę w posiedzeniu Komisji i odbyła się XLVI
nadzwyczajna  Sesja  Rady  Miejskiej  w  Kowalewie  Pomorskim.  O  godzinie  1450 ponownie
powrócono do wspólnego posiedzenia wszystkich Komisji.

Ad.2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski  – poprosił o przyjęcie protokołu z dnia 17 maja br.
Dodał, że przyjęcie protokołu zostało wycofane z porządku obrad wspólnego posiedzenia Komisji
w dniu 14 czerwca br. na wniosek Radnego Jerzego Koralewskiego, celem wniesienia poprawek.
Poinformował, że Radny nie wniósł poprawek do protokołu. 
Radni przyjęli protokół, przy jednym głosie wstrzymującym.

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski  –  poprosił  członków  Komisji  Skarg,  Wniosków
i Petycji o przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji, które odbyło się 14 czerwca 2022 r. 
Radni jednogłośnie przyjęli protokół. 

Następnie poprosił o przyjęcie protokołu ze wspólnego posiedzenia Komisji, które również odbyło
się  14 czerwca 2022 r.
Radni jednogłośnie przyjęli protokół.

Następnie  poprosił  członków  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji  o  przyjęcie  protokołu
z posiedzenia Komisji, które odbyło się 21 czerwca 2022 r. 
Radni jednogłośnie przyjęli protokół. 

Ad.3.Informacja w sprawie określenia trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Gminy
w szczególności materiałów informacyjnych towarzyszących projektowi budżetu.

Kierownik  ref.  Finansowego  Aneta  Watras  -  przedstawiła  materiał  z  informacja  dotyczącą
określenia  trybu  prac  nad  projektem  uchwały  budżetowej  Gminy  w  szczególności  materiałów
informacyjnych towarzyszących projektowi budżetu. Materiał stanowi załącznik do protokołu.
Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego materiału.

Ad.4 .Analiza wyników egzaminacyjnych klas ósmych.
Sekretarz  Gminy  Monika  Piróg  –  przedstawiła  materiał   dotyczący  analizy  wyników
egzaminacyjnych klas ósmych. Materiał stanowi załącznik do protokołu.
Nikt z radnych nie miał pytań do przedstawionego materiału.

Ad.5.Projekty uchwał i tematy informacyjne.

• PURM  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  nieruchomości  położonej
w miejscowości Gronowo na rzecz Gminy Kowalewo Pomorskie

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.

Radny Rober Bejgier – odniósł się od uchwały, która została podjęta w związku z przekazaniem
działki na ulicy Kościuszki KZN Toruńskiemu, poprosił wtedy by w uchwale był zapis dotyczący
zwrotu  działki  do  Gminy  w  momencie,  gdy  nie  zostanie  wybudowany  blok  -  nie  zostało  to
zamieszczone. W omawianym projekcie taki zapis jest umieszczony, według Niego dzięki temu
zapisowi dbamy o dobro Gminy Lubicz.   



Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – działkę drogową przy ulicy Kościuszki Gmina
przekazała aportem do KZN Toruńskiego. Gmina za przekazanie tej działki objęła udziały w KZN
Toruńskim. Przekazane zostały również środki na budowę do KZN, dzięki którym Gmina również
uzyskała udziały w spółce. Wyjaśniła, że odbywa się to na innych zasadach. 

Radny Rober Bejgier – uważa, że w przypadku niezrealizowania inwestycji, Gmina straci działkę. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że jest umowa spółki, która reguluje te
sprawy. To nie jest tak, że Gmina straci działkę. Gmina za równowartość działki przejęła udziały
w KZN Toruńskim, dzięki temu ma wpływ co dalej będzie działo się z działką. Następnie odniosła
się do omawianego projektu uchwały i wyjaśniła, że jeżeli w tym przypadku Gmina nie zrealizuje
celu publicznego, czyli nie otrzyma dofinansowania i nie wybuduje drogi, to automatycznie z mocy
prawa  taka  darowizna  podlega  odwołaniu.  Gmina  Dębowa Łąka  poprzez  przekazanie  z  naszej
Gminy odcinka drogi łączącego dwie drogi publiczne na terenie Gmina Dębowa Łąka otrzymała
w  drugim  rozdaniu  dofinansowanie  na  wybudowanie  całego  odcinka  drogi,  łącznie  z  tym
odcinkiem na terenie  Gminy Kowalewo.  Realizacja  tej  inwestycji  uzależniona  jest  od środków
z zewnątrz. Wyjaśniła, że żeby ubiegać się o dofinansowanie z Polskiego Ładu, Gmina musi być
właścicielem. Zapis taki w projekcie uchwały jest potrzebny, ponieważ wynika on z Ustawy. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski - poinformował, że droga będzie darowizną na cel publiczny. 

Radny Piotr Strzelecki – uważa, że Gmina Lubicz nie otrzyma 100% dofinansowania na drogę
i Gmina Kowalewo będzie musiała dołożyć z własnych środków na powstanie inwestycji. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że Gmina Lubicz dofinansowanie
ma  otrzymać w 95 %. Budowa tej drogi została przyjęta do Wieloletniej Prognozy Finansowej
Gminy Kowalewo Pomorskie. Za zgodą Radnych zostało podpisane porozumienie z Gminą Lubicz,
została  opracowana  dokumentacja.  Udział  w  opracowaniu  dokumentacji  Gmina  Lubicz
uregulowała. Jest kwestia pozyskania środków na realizację tego zadania. Jeżeli Gmina chciałaby
się ubiegać o środki z Polskiego Ładu, na tę realizację, musiałaby być właścicielem i musi wykazać
tytuł prawny do nieruchomości. 

Radny Rober Bejgier – poinformował, że nie ma czegoś takiego jak partnerstwo w projekcie.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że nie ma. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski - poinformował, że to samo zostało zrobione z Dębową Łąką.
Nasza Gmina podarowała im kilkaset metrów działki, po czym złożyli wniosek do Polskiego Ładu
i otrzymali dofinansowanie prawdopodobnie w wysokości 95%. Pozostałe 5% Gmina Dębowa Łąka
musiała dołożyć z własnego budżetu. Dodał, że odcinek drogi leży na terenie naszej Gminy. 

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski –  poinformował,  że  jedynym  minusem  będzie
utrzymanie drogi, co przechodzi na Gminę Kowalewo. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do projektu uchwały. 

• PURM  sprzedaży prawa własności nieruchomości gruntowych, położonych w 04 obrębie
ewidencyjnym  miasta  Kowalewo  Pomorskie,  stanowiących  własność  Gminy Kowalewo
Pomorskie na rzecz użytkowników wieczystych,

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.



Radna Jolanta Wypych – zapytała o jaki budynek chodzi. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że nie chodzi o budynek przychodni
Pro Vita, który stanowi własność, tylko o grunt, na którym się znajduje przychodnia. Grunt stanowi
własność Gminy, który oddany jest w użytkowanie wieczyste. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie majątkowej gminy przekraczającej zakres zwykłego zarządu

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.

Radny Rober Bejgier – zapytał czy działka ta znajduje się w środku ogrodzenia szkoły.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że działka znajduje się za ogrodzeniem
szkoły. 

Radny Rober Bejgier – zapytał czy działka ta przeznaczona zostanie na użytkowanie rolne.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że tak, na polepszenie warunków
rolnych i  zagospodarowania  nieruchomości  przyległej.  Jest  to  grunt  sklasyfikowany jako rolny.
Działka ta jest o powierzchni 501 m2 co nie pozwala na jej zabudowanie, czy zagospodarowanie
w inny sposób niż  przeznaczenie  rolne.  Nie będziemy mieć  wpływu na  to  co właściciel  zrobi
z działką. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie zasad i trybu przeprowadzania Kowalewskiego Budżetu  Obywatelskiego

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że projekt ten był omawiany na
poprzednim  posiedzeniu  Komisji  i  został  wycofany  podczas  obrad  Sesji  RM.  Dodała,  że  nic
w   treści  projektu  uchwały  nie  zostało  zmienione  od  ostatniego  posiedzenia  Komisji  i  Sesji.
Wycofanie  tej  uchwały  z  Sesji  spowodowało  ograniczenia  do  wprowadzenia  zadań,  które
ewentualnie  byłyby  zgłoszone  i  wybrane  do  realizacji  w  uchwale  budżetowej,  która  będzie
uchwalana w miesiącu grudniu.               

Radny Wojciech Małkiewicz – zapytał czy Pan Burmistrz jednoosobowo będzie oceniał wnioski
z  uwagi  na  to,  że   wszystkie  projekty  będzie  trzeba  składać  do  Pana Burmistrza  i  ewentualne
odwołania także.

Kierownik  ref.  TIiGG Bożena  Rymanowska –  wyjaśniła,  że  zostanie  powołana  Komisja  do
oceny projektów. Zgodnie z Ustawą o samorządzie gminnym, w zakresie budżetu obywatelskiego,
do kompetencji Rady należy ustalenie zasad. Organem wykonawczym będzie Burmistrz i on ustala
procedury.   Jeżeli  uchwała  zostanie  podjęta,  zostaną  przygotowane  zarządzenia,  które  będą
opublikowane w BIP. Zostaną powołane Komisje i będą wyznaczone terminy.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że od czterech lat nie miesza się do pracy
żadnej Komisji. Rolą Burmistrza będzie podpisanie zarządzeń. Projekty będzie oceniała Komisja. 

Radny Rober Bejgier – zapytał jakie kompetencje będzie miała Rada Miejska w sytuacji wyboru
tych projektów. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że budżet obywatelski jest nietypowym 



sposobem konsultacji z mieszkańcami, który dotyczy wyboru projektów i ich realizacji.  Zgodnie
z  ustawą do kompetencji Rady należy tylko ustalanie zasad dotyczących budżetu obywatelskiego.
Wybór  projektów,  które  zostaną  poddane  głosowaniu,  będzie  należał  do  mieszkańców.
Dodała,  że  z  puli    środków,  która  zostanie  przeznaczona  na  budżet  obywatelski  zostanie
zakwalifikowana jakaś liczba projektów. Radni nie będą mieli możliwości ingerowania  w wybór.
Wszystkie projekty, które uzyskają największą liczbę głosów i zmieszczą się w puli środków na
budżet obywatelski będą musiały być wprowadzone do budżetu. Projekt został przygotowany na
posiedzenie Komisji w miesiącu czerwcu, z uwagi na to by stanął na czerwcowej Sesji RM, by
w momencie uchwalania budżetu  na rok 2023, była znana lista projektów jakie będą realizowane.
W chwili obecnej nie ma możliwości przygotowania projektu budżetu na konkretne zadania. Na
koniec  dodała,  że  to  mieszkańcy  zdecydują  jakie  projekty  zostaną  wprowadzone  do  budżetu
w ramach budżetu obywatelskiego. Gmina oraz Radni w przeciągu roku nie będą mogli  podjąć
decyzji o odstąpieniu od realizacji oraz zmiany kolejności. Budżet obywatelski daje mieszkańcom
możliwość podjęcia decyzji o realizowanych projektach. 

Radny  Wojciech  Małkiewicz –  zapytał  czy  o  kolejności  projektów  będzie  decydowała  ilość
głosów mieszkańców. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że tak. Zasugerowała, że należy
wpłynąć  na  mieszkańców  i  rozmawiać  z  nimi,  każdy  mieszkaniec  może  oddać  głos  na  jeden
projekt.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  – poinformował,  że  w  innych  Samorządach  taki  budżet
obywatelski działa. W naszej Gminie zostały uzupełnione wszystkie składy bojowe. Gmina chce
przeznaczyć  na  budżet  obywatelski  przybliżoną  kwotę,  za  jaką  zakupiono  samochód  bojowy.
Dodał, że wspomina o tym na zebraniach wiejskich i spotkaniach z mieszkańcami. Zainteresowanie
jest  bardzo  duże.  Według  Niego  Radni  będą  mieli  ogromny  wpływ  na  budżet  obywatelski
w momencie przygotowawczym. Wobec spełnienia oczekiwań mieszkańców do Radnych będzie
należała mobilizacja mieszkańców. Gmina wraz z Radnymi ma możliwość ustalenia kwoty budżetu
obywatelskiego tj.  kwotę wartości  jednego projektu.  Dalsze zadania reguluje  ustawa.  Dodał,  że
zastanawia się czy nie wzbudzimy w mieszkańcach zbyt wielkich oczekiwań. 

Radny Michał  Klafczyński –  zapytał  o  pulę  środków,  czy  będzie  ustalana  na  poziomie  Pana
Burmistrza. Czy będzie to wynikało z możliwości finansowych budżetu Gminy. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  odpowiedział,  że  będzie  to  wynikało  z  możliwości
finansowej budżetu. Dodał, że z budżetu Gminy odchodzi jedna pozycja, dotycząca zakupu wozu
strażackiego. Była to kwota w granicach 150 000,00 zł.  

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że rozmawiała z Panią Skarbnik
na ten temat. Jeżeli uchwała zostałaby przyjęta na poprzedniej Sesji RM, byłoby wiadomo jakby się
to kształtowało w budżecie. Pani Skarbnik wskaże ogólną kwotę puli środków, które będą mogły
być przeznaczone na budżet obywatelski. Jeżeli Radni taką pulę środków w budżecie na przyszły
rok zaakceptują, to z tej puli będzie można wyjść z propozycjami dla mieszkańców, będzie można
także ustalić wartość jednego projektu. Dodała, że realizacja projektu musi się zamknąć w jednym
roku budżetowym, tj. zadanie musi być zgłoszone, wybrane, zrealizowane i rozliczone w danym
roku budżetowym. 
Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały. 

• PURM w sprawie majątkowej gminy przekraczającej zakres zwykłego zarządu

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.

Radny Wojciech Małkiewicz – poinformował, że jest zaskoczony tym projektem, uważa że Gmina



szuka środków do budżetu. Pan Burmistrz  mówił,  że  te  działki  będą przeznaczone  na budowę
obwodnicy, na negocjacje z partnerami. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  wyjaśniła,  że  w  uchwale  budżetowej
zabezpieczone zostały środki i  wpisane wpływy ze sprzedaży nieruchomości.  Dochody z tytułu
sprzedaży są zaplanowane. Szukane są nieruchomości, które nie są nieruchomościami rolnymi. Są
to działki przeznaczone pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną.  Dodała, że cały ten obszar
praktyczne, aż do wylotu w kierunku Wąbrzeźna jest terenem po byłym ogrodnictwie. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że znany jest już Mu mniej więcej przebieg
obwodnicy.  Jest  ona oddalona  dosyć mocno od Kowalewa.  Dodał,  że  są  zabezpieczone  grunty
i działki na negocjacje. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały. 

• PURM  w  sprawie  uchwalenia  Studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania
przestrzennego miasta i gminy Kowalewo Pomorskie

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.

Radny  Robert  Bejgier  –  odniósł  się  do  sygnalizowanej  zmiany  ustawy  o  planowaniu
i zagospodarowaniu przestrzennym, o której Pani kierownik wspomniała. Zapytał jaki ustawa ma
cel i jakie są główne założenia. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że nie jest autorem zmian, dlatego
też pytanie nie powinno być kierowane do Niej. Dodała, że ustawa ta jest dostępna do wglądu na
stronie  legislacyjnej.  Przygotowany  projekt  zmiany  ustawy   realizuje  reformę  planowania
i zagospodarowania przestrzennego zapisaną w Krajowym Planie Odbudowy. Nowa ustawa zakłada
m.in.  wprowadzenie  obowiązku  sporządzania  i  uchwalania  przez  gminy  ogólnych  planów
zagospodarowania  przestrzennego  o  zasięgu  całej  gminy.  Plan  ogólny  zastąpi  studium
uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania  przestrzennego.  Uporządkowane  zostaną  kwestie
związane  z  wydawaniem  decyzji  o  warunkach  zabudowy  i  zagospodarowaniu  przestrzennym.
O zmianie tej ustawy mówi się od 15 lat, miał być kodeks urbanistyczny.  Mówi się, że na zadania
z zakresu planowania przestrzennego dla gmin będą duże środki zewnętrzne.
Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały. 

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – odniosła się do  rozpatrywanych wniosków i skargi
przez  Komisję  Skarg,  Wniosków  i  Petycji,  zapytała  czy  Radni  zgadzają  się  ze  stanowiskiem
Komisji i czy w takim duchu mają zostać przygotowane projekty uchwał.  

Radny Robert Bejgier  – uważa, że gdyby została podjęta szersza dyskusja można by przekazać
Pani Kierownik opinię. Jednak dyskusja potoczyła się tylko w gronie Komisji Skarg, Wniosków
i Petycji.

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – wyjaśniła, że to Komisja Skarg, Wniosków i Petycji
wydaje opinię. 

Radny Robert Bejgier – uważa, że wydanie opinii było lekko przedwczesne. 

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – poinformowała, że wszyscy Radni są obecni, znają
opinię Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, muszą zostać przygotowane projekty uchwał, dlatego
chciałaby poznać decyzję pozostałych Radnych. 



Radny Robert Bejgier – poinformował, że nie chciałby się dziś wypowiadać na temat Jego opinii,
ponieważ dyskusja była zbyt krótka i szybka. 

Kierownik  BRM  Donata  Pilarska  –  Mądry –  poinformowała,  że  w  chwili  obecnej  jest
posiedzenie  wszystkich  Komisji.  Termin  wniosków  został  przedłużony  i  chciałaby  ten  termin
zachować.  

Radny Wojciech Małkiewicz,  Radny Michał  Klafczyński,  Radny Marcin  Dunajski,  Radny
Grzegorz  Regulski,  Radny  Piotr  Strzelecki  – poinformował,  że  zapoznał  się  z  materiałami
i podzielają zdanie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – poinformowała, że projekty zostaną przygotowane
i przesłane Radnym przed Sesją, celem zapoznania. Dodała, że jeżeli będą zapytania do projektów
uchwał poprosiła o bezpośredni kontakt z Biurem Rady. 

Tematy informacyjne.

Kierownik ref. Finansowego Aneta Watras – przedstawiła w imieniu Pani Skarbnik informację
dotyczącą  wniosku Komisji  Infrastruktury  i  Drogownictwa  w sprawie  przesunięcia  w budżecie
kwoty  w  wysokości  200  000,00  zł  na  naprawę  dróg  gminnych.  Wniosek  został  rozpatrzony
pozytywnie,  na Sesji w dniu 25 sierpnia br. planuje się wprowadzenie wnioskowanej kwoty do
budżetu. 

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski –  podziękował  w  imieniu  Komisji  Infrastruktury
i Drogownictwa za pozytywne rozpatrzenie wniosku. 

Radny  Robert  Bejgier –  podziękował,  za  pozytywne  rozpatrzenie  wniosku  i  poprosił  o  jak
najszybszą  realizację,  ponieważ  przejeżdżając  drogą  Chełmonie  –   Lipienica  zauważył  na
skrzyżowaniu dziurę. 

Radny Michał Klafczyński – poinformował, że droga ta objęta jest gwarancją.

Zastępca  Kierownika  ref.  GKiM  Paulina  Wiśniewska  –  poinformowała,  że  Radca  Prawny
przygotowuje  pozew  do  Sądu,  ponieważ  były  wystawione  noty  księgowe  za  naliczane  kary
umowne,  za niedotrzymane terminy naprawy drogi.  Firma nie  przyjęła  noty obciążeniowej,  ani
wezwania do zapłaty. Dodała, że powstała dziura zostanie zgłoszona do naprawy. 

Ad. 6.Zapytania, sprawy różne.

Radny Ryszard Lipiński  –  odniósł  się do drogi  za szkołą w Mlewie,  w kierunku Januszewa,
zapytał czy droga ta objęta jest jeszcze gwarancją.

Zastępca Kierownika ref. GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że droga ta objęta jest
gwarancją, przegląd zostanie wykonany w przyszłym tygodniu. Dodała, że planowany jest przegląd
dróg  wykonywanych  przez  Pana  Wilczyńskiego  –  Przewodniczący  Komisji  Infrastruktury
i Drogownictwa zostanie poproszony o uczestnictwo w tych przeglądach.  

Radny  Ryszard  Lipiński  –  zawnioskował  o  ustawienie  znaku  tonażu  na  drodze  za  Szkołą
w  kierunku  Januszewa  w  miejscu  przejazdu  przez  mostek  łączącego  dwa  jeziora.  Następnie
poinformował  o nagminnym łamaniu  przepisów ruchu drogowego przez  kierowców jeżdżących
w kierunku Szkoły Podstawowej w Mlewie.

Zastępca Kierownika GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że jest tam znak  dotyczący



zakazu wjazdu pojazdów ciężarowych.  

Radny Ryszard Lipiński – poinformował, że znaki te nie są honorowane przez kierowców. Dodał,
że należy tam ustawić znak informujący o tonażu do 8 ton.

Zastępca  Kierownika  GKiM  Paulina Wiśniewska –  poinformowała,  że  na  przełomie  roku
zmieniano  organizację  ruchu,  żeby  dostosować  do  wszystkich  innych  dróg  w  obrębie  Mlewa
i  stosowano  zakaz  wjazdu  pojazdów  ciężarowych,  dodała,  że  znak  ten  nie  obowiązuje
mieszkańców. Można wystąpić o wzmożone kontrole Policji. 

Radny  Ryszard  Lipiński  –  poinformował,  że  kierowcy  nagminnie  łamią  przepisy  ruchu
drogowego, jeżdżą ze zbyt duża prędkością, osiągającą nawet 100 km/h.

Radny Piotr Strzelecki – zawnioskował o wykonanie remontu dróg w Borównie /spryskiem smołą
asfaltem gryzikiem/. Stare drogi kruszą się, przykładem tego są drogi w Borównie i obecnie należy
je remontować.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  – poinformował,  że  taka  sytuacja  jest  również  w  innych
Gminach. W Gminie Kowalewo drogi nie są w najgorszym stanie. Mieszkańcy oczekują szerszych
dróg  tylko,  że  jest  problem z  przekonaniem  właścicieli  ziemi,  aby  oddali  grunty  gminne  pod
budowę drogi, które zostały podorane. Między innymi taka sytuacja miała miejsce podczas budowy
drogi do Nowego Dworu – obecnie rowy już są zaorane. Zdaniem Burmistrza należy przeprowadzić
rozmowy z mieszkańcami w tej  sprawie. Następnie odniósł się do drogi Chełmonie – Lipienica
i poinformował, że firma, która wykonała drogę odwołuje się, że tą drogą jeździ zbyt ciężki sprzęt.
Zna nazwiska wszystkich osób, które przy tej drodze mieszkają, nikt z nich nie ma sprzętu o takim
uciągu i o takiej masie. 

Radny Michał Klafczyński – uważa, że należałoby wziąć niezależną instytucję, która zbadałaby tą
sprawę, sprawdziłaby ile sprzętu ciężkiego oraz samochodów osobowych przejeżdża przez drogę.
Taki dokument powinien być dołączony do sprawy procesowej. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odpowiedział, że nie da się z drogi powiatowej Kowalewo –
Okonin – Golub skręcić w prawo przy krzyżu, z uwagi na zbyt gęsto rosnące drzewa. 

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski – poinformował,  że nie  ma możliwości  dojazdu do tej
drogi, na wszystkich drogach prowadzących do tej drogi jest ograniczenie. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  – poinformował,  że  w  jednym  z  pism  było  wymienione
nazwisko osoby, która posiada zestaw ciężarowy. Wie, że osoba ta nie ma technicznej możliwości
dojazdu do domu, sprzęt mógłby ulec zniszczeniu, przez rosnące tam drzewa. 

Radny Michał Klafczyński – wie to, jednak Sąd tego nie uwzględni. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała, że w postępowaniu cywilnym
w Sądzie, Sąd nie uzna żadnego dokumentu i opinii jeżeli ne będzie powołany biegły sądowy. 

Zastępca Kierownika GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że jest wyznaczony do tej
sprawy biegły sądowy działający przy Sądzie Rejonowym w Toruniu. 

Radna Jolanta Wypych -  stwierdziła,  że  obok Domu Kultury  w Kowalewie  Pomorskim stoją
dwie ławeczki, dwa stoły, teren jest ukwiecony i jest to urokliwe miejsce. Dodała, że podejrzewa, iż
niektóre osoby chciałyby tam wejść i posiedzieć niestety jest to niemożliwe, gdyż teren ten jest
ogrodzony płotem. Radna dodała, że zastanawia się czemu ma to służyć, czy ma to być ekspozycja
stała.  Zapytała  czy  mogłoby  to  służyć  ludziom  w  pobliżu  jest  kamień  Smoleńsk,i  może  ktoś
chciałby tam posiedzieć i pomodlić się. Płot jest drewniany i  obecnie wymaga już odmalowania,



dodała że zastanawia się czy to ogrodzenie jest potrzebne. W pobliżu  Domu Opieki Dziennej jest
altanka,  z której dużo osób korzysta i nie ma żadnych szkód. Dodała, że Dom Kultury posiada
monitoring i nie byłoby z tym problemu. Dyrektor ładnie zagospodarowała ten teren lecz jest on
niewykorzystany. Zdaniem Radnej należy rozważyć udostępnienie tego terenu mieszkańcom. 

Radny  Wojciech  Małkiewicz  –  poinformował,  że  skręcając  z  Drogi  Krajowej  Nr  15
w ul.  Kościuszki  na  trawniku  przy  parkingu  jest   uschnięte  drzewo,  którego  gałęzie  stwarzają
zagrożenie dla parkujących tam samochodów.

Radny Marcin Dunajski – zapytał o wylewkę która miała być robiona na ul. Kościuszki.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że zostanie to zrobione w okresie jesiennym,
gdy rozpoczną się inwestycje drogowe.

Sekretarz Gmin Monika Piróg – przedstawiła informację na temat ilości złożonych wniosków
o stypendium Burmistrza  w  roku  bieżącym –  do  Urzędu  wpłynęło  67  wniosków /  11  więcej,
w  porównaniu  do  ubiegłego  roku/.   Kolejna  informacja  dotyczyła  przygotowania  szkół  do
rozpoczęcia roku szkolnego 2022/2023 – materiał stanowi załącznik do protokołu. 

Radna Jolanta Wypych – zapytała czy jest możliwość, aby informację na temat egzaminu ósmych
klas zamieścić w Gońcu czy na stronie internetowej, 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że zostanie to zamieszczone.

Radny Ryszard Lipiński – zapytał w czyim utrzymaniu będzie chodnik w Mlewie. 

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska –  poinformowała,  że  zgodnie  z  tym  co  zostało  ustalone
w ubiegłym roku to zadaniem ZGKiM będzie utrzymanie chodnika w Mlewie. 

Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski –  zapytał  czy  Radni  chcą  by  odbyła  się  dodatkowa
Komisja,  na  którą  zostałby  zaproszony  Wykonawca,  który  przygotował  studium uwarunkowań
i  kierunków  zagospodarowania  przestrzennego  miasta  i  gminy  Kowalewo  Pomorskie.  Na
posiedzeniu  Komisji  zostałyby  omówione  również  projekty  uchwał  dotyczące  Wieloletniej
Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie oraz zmiany w budżecie na rok 2022.

W  wyniku  dyskusji  ustalono,  że  nie  będzie  dodatkowego  posiedzenia  Komisji.  W  razie
jakichkolwiek pytań  dotyczących projektów uchwał,  zostanie  udzielona  odpowiedź przez  Panią
Skarbnik podczas obrad Sesji.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że było dużo pytań dotyczących rozbudowy
Przedszkola Publicznego i powstania dwóch dodatkowych oddziałów przedszkolnych. Dodał, że
pozwolił sobie na posiedzenie Komisji zaprosić Panią Dyrektor Przedszkola  Publicznego, która
pracowała w byłym budynku Przedszkola oraz w obecnym. Poprosił Panią Dyrektor o wyjaśnienia
dotyczące  kwestii  funkcjonowania  byłego  Przedszkola  oraz  obecnej  adaptacji  Przedszkola.
Poinformował,  że  część  Radnych  uczestniczyła  razem  z  Nim  w  otwarciu  placu  zabaw
w  Przedszkolu  Terapeutycznym.  Podczas  otwarcia  była  możliwość  zetknięcia  się  z  dziećmi
uczęszczającymi do Przedszkola, rodzicami oraz pracownikami Przedszkola. 

Dyrektor  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim  Joanna  Piasecka –
poinformowała,  że  w  byłym  Przedszkolu  wykonywane  były  remonty,  modernizacje
przystosowywanie kolejnych oddziałów, poszukiwane były nowe miejsca tj. na Osiedlu Brodnickim
oraz  dwa  oddziały  w  Szkole  Podstawowej.  Dodała,  że  bardzo  Ją  cieszy  fakt,  że  po  byłym
Przedszkolu powstało w budynku Przedszkole Terapeutyczne, do którego uczęszczają dzieci. Od
czasu gdy objęła  stanowisko Dyrektora w tym budynku zostało wykonanych bardzo dużo prac
remontowych,  tj.  wymiana  części  dachu,  wymieniona  została  elektryka,  położono  nowy  tynk
w  środku  budynku  oraz  założono  centralne  ogrzewanie.  Podczas  otwarcia  placu  zabaw
w  Przedszkolu  Terapeutycznym  miała  możliwość  zobaczenia  jak  został  zagospodarowany
i przystosowany budynek do pracy z dziećmi niepełnosprawnymi przez właścicieli  Przedszkola.



Budynek został odpowiednio wyposażony, a osoby które pracują odpowiednio się nimi opiekują.
Opuszczając budynek i przechodząc do nowego Przedszkola Pani Dyrektor uważała, że budynek
powinien  zostać  przeznaczony  dla  dzieci  lub  osób  starszych.  Dodała,  że  bardzo  Ją  cieszy,  że
powstało takie Przedszkole, z uwagi na to, że dzieci z orzeczeniem o niepełnosprawności jest coraz
więcej.  Jednak  takiego Przedszkola  nie  powinno się  porównywać do Przedszkola  Publicznego,
z uwagi na to, że w Przedszkolu Terapeutycznym ograniczona jest ilość dzieci, które mogą do niego
uczęszczać.  Kolejno  odniosła  się  do  modernizacji  obecnego  Przedszkola  Publicznego
i  poinformowała,  że  modernizowane  są  dwa pomieszczenia,  jednym z  nich  jest  pomieszczenie
socjalne. Dodała, że wykonane zostało już nowe pomieszczenie socjalne dla pracowników, które im
odpowiada.  Jedna  z  sal  jest  już  prawie  gotowa,  montowane  są  już  tylko  urządzenia  sanitarne
i w każdej chwili będzie można wnosić meble. Zostało zamówione całkowite wyposażenie obu sal.
Będą nowi nauczyciele oraz pomoce nauczyciela.  Zakupione zostały monitory interaktywne, na
których dzieci będą mogły pracować. Drugim etapem modernizacji jest mieszkanie znajdujące się
na pierwszym piętrze budynku Urzędu. Od samego początku to mieszkanie miało być przeznaczone
na potrzeby przedszkola. W obecnej chwili taka potrzeba nastąpiła. Jest do zrobienia jeszcze kilka
rzeczy, takich jak montaż drzwi, malowanie, położenie płytek w części, gdzie będzie się znajdować
szatnia  oraz  wymiana  toalet  na  mniejsze.  Posadzki  zostały  już  wylane,  należy  tylko  położyć
wykładzinę.  Łazienka  znajdująca  się  w  Urzędzie  zostanie  przeznaczona  dla  dzieci.  Natomiast
łazienka znajdująca się w mieszkaniu zostanie przeznaczona na potrzeby personelu. Dodała, że ma
nadzieję,  że wszyscy Radni  skorzystają  z  zaproszenia i  przyjdą przed 1 września zobaczyć jak
zakończona została modernizacja pomieszczeń. No koniec dodała, że do tych oddziałów zostało
przyjętych 42 dzieci, z czego 36 jest z terenu Kowalewa. Gdyby nie powstały te oddziały, dzieci
musiałaby zostać przyjęte do Szkoły Podstawowej w Kowalewie. Dzięki powstaniu tych oddziałów
dzieci będą mogły przebywać w otoczeniu małych dzieci, w pełnym bezpieczeństwie. Dodała, że
dwa  oddziały  będą  prowadzone  przez  Nią.  Został  napisany  wniosek  do  TŁOK na  pozyskanie
funduszy przez Fundację Kowalewo Pomorskie „ Uśmiechnij się”. Gdyby nie zostały pozyskane
dodatkowe  środki,  nie  byłoby  możliwości  wyposażenia  tak  dobrze  dodatkowych  oddziałów.
Dodała,  że  wszystkim zależało  na  tym by nowo przyjęte  dzieci  miały  takie  same warunki  jak
pozostałe dzieci – będzie to jeden „zespół”.  Nie ukrywa, że był pewien strach, z Jej strony, przed
powstaniem tych oddziałów, ale obecnie wszystko jest na dobrej drodze. Etap wykonawstwa jest ku
końcowi. W dniach 29-31 odbędą się spotkania adaptacyjne z dziećmi i rodzicami. Od 1 września
do Przedszkola uczęszczać będzie 242 dzieci. W razie rezygnacji, któregoś z dzieci są w kolejce
dzieci na liście rezerwowej. Rokowania są dobre, z rocznika 2020 zostało złożonych 9 wniosków,
są to  dzieci  dwuletnie,  w roku szkolnym 2023/2024 będą  one trzylatkami.  W Gminie jest  122
trzylatków. Wierzy, że dzieci z roku na rok będzie przybywało i zmodernizowane pomieszczenia
przydadzą się na kolejne lata. 

Radna Jolanta Wypych – odniosła się do oddziałów, które mają powstać i zapytała czy Gmina
będzie miała wpływ na Fundację, czy nauczyciele będą zatrudnieni na podstawie Kodeksu Pracy,
a nie na karcie nauczyciela.

Dyrektor  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim  Joanna  Piasecka –
odpowiedziała, że nauczyciele są już przyjęci.

Radna Jolanta Wypych –  zapytała  dlaczego Gmina nie  przejęła  tych dwóch oddziałów, tylko
powstała Fundacja.

Dyrektor  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim  Joanna  Piasecka –
odpowiedziała, że Fundacja była Jej pomysłem. Zapytała Radną czy zrezygnowałaby z pozyskania
środków w kwocie 300 000 00 zł. 

Radna Jolanta Wypych – zasugerowała, że Pani Dyrektor ma dwóch pracodawców.



Dyrektor  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim  Joanna  Piasecka –
odpowiedziała, że nie ma podpisanej umowy o pracę. W uzgodnieniach z Radcą Prawnym, zostanie
zawarta umowa zlecenie. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że Jego zamiarem nie jest poprawianie Pani
Dyrektor czy tłumaczenie czegoś za Nią.  Padła kwestia finansowa.  Poprosił  Panią Dyrektor by
wspomniała o jednym aspekcie, dotyczącym uwag, co do podjętej przez Niego decyzji o umowie
dzierżawy na budynek po Przedszkolu. Według Radnych umowa nie powinna być zawarta na okres
10 lat, tylko na 3 lata, co dałoby możliwość zakwaterowania tych dwóch powstających oddziałów
w tym budynku.  Wprowadzenie  po  3  latach  dzieci  do  budynku  Przedszkola  Terapeutycznego,
również wiązałoby się z nakładami finansowymi. Budynek byłego przedszkola remontowany był
10 lat temu. Poprosił Panią Dyrektor o wyjaśnienie tej kwestii. Obojętnie gdzie byłyby te dzieci
umieszczone, należałoby przeznaczyć wkład pieniężny na remont. Pan Burmistrz  poinformował, że
obecna modernizacja budynku przedszkola wiąże się z małym wkładem pieniężnym,  na powstanie
dwóch oddziałów. 

Dyrektor  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim  Joanna  Piasecka –
poinformowała, że nie można wiązać Przedszkola Publicznego z Przedszkolem Terapeutycznym.
Koszty utrzymania budynku po byłym Przedszkolu były bardzo duże.  Ma świadomość tego co
należałoby wymienić w budynku, m. in. piec. Pomieszczenia gdzie zostały utworzone nowe sale
w obecnym przedszkolu były do tej pory ogrzewane, co oznacza, że koszt ogrzewania będzie taki
sam.  Korzystano  również  z  energii,  zwiększy  się  jedynie  zużycie  wody.  Dodała,  że
nieporównywalne są koszty utrzymania oddziałów w obecnym budynku przedszkola, z kosztami
w budynku po byłym Przedszkolu. Poinformowała, że w momencie przekazania budynku po byłym
Przedszkolu Dyrektor Przedszkola Terapeutycznego, został poinformowany o wysokości kosztów.
Nie  ukrywa,  że  jest  to  stary  budynek,  który  nie  jest  ocieplony.  Następnie  odniosła  się  do
wypowiedzi  Radnej  Jolanty  Wypych,  odnośnie  różnicy  w  zatrudnieniu  nowych  nauczycieli.
Poinformowała,  że  nauczyciele  zostali  poinformowani  o  tym  na  jakich  warunkach  i  zasadach
zostaną  przyjęci.  W MGOK  odbył  się  szereg  szkoleń  zorganizowanych  przez  Stowarzyszenie
TŁOK.  Obecnie osoby te pracują na pół etatu od połowy lipca. Od września będą przyjęte na pełen
etat. 

Radny Rober Bejgier – odniósł się do wypowiedzi Pani Dyrektor i  Pana Burmistrza odnośnie
umowy  dzierżawy.  Poinformował,  że  nikt  nie  zarzucał  by  po  trzech  latach  wyrzucić  dzieci
z  Przedszkola  Terapeutycznego,  zaproponowano  tylko  ewentualne  rozwiązanie,  by  połączyć
Przedszkole  Terapeutyczne  wraz  z  dwoma  oddziałami  Przedszkola  Publicznego.  Pani  Dyrektor
jednak  rozwiała  te  zarzuty,  uświadamiając  Radnych,  że  nie  ma  możliwości  ich  połączenia.
Następnie odniósł się to tematu dotyczącego otwarcia placu zabaw w Przedszkolu Terapeutycznym,
po czym zagwarantował, że nikt z Radnych nie pomyślał o tym by to Przedszkole zlikwidować.
Zagwarantował, właścicielowi Przedszkola, że jest za tym by przez kolejne lata Przedszkole mogło
się rozwijać, na rzecz dzieci, ponieważ jest to niezbędne, i ma tego świadomość. 

Radna  Jolanta  Wypych –  zapytała  czy  wiadomo  ile  dzieci  z  naszej  Gminy  uczęszcza  do
Przedszkola Terapeutycznego.

Radny  Piotr  Strzelecki –  odpowiedział,  że  na  ostatnim  posiedzeniu  Komisji  poinformowano
Radnych, że do Przedszkola może uczęszczać 15 dzieci, z zewnątrz jest 7 dzieci. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odniósł się do sytuacji Samorządów. Coraz częściej mówi się
nie tylko o inflacji,  ale również o recesji,  nie tylko w kraju,  ale również na świecie. Dodał, że
w  wielu Gminach jest bardzo źle, wie o tym „władza warszawska”, która zastanawia się jak ulżyć
Samorządom. Poinformował, że na koncie „mamy miliony”, a w budżecie brakuje nam pieniędzy.



Są to pieniądze, które otrzymaliśmy z Polskiego Ładu, których nie można przeznaczyć na inny cel,
muszą  być  wykorzystane  na  inwestycje,  na  które  zostały  te  środki  przekazane.  Odniósł  się  do
jednego ze spotkania z Premierem Mateuszem Morawieckim, w Dobrzyniu nad Wisła, w którym
uczestniczył.  Podczas  spotkania  jeden  z  Wójtów  zadał  Premierowi  pytanie  co  ma  zrobić
w przypadku, gdy Jego Gmina otrzymała z Polskiego Ładu 8 000 000, 00 zł na inwestycje, z czego
po trzecim przetargu najniższy koszt oferty na inwestycje wyniósł 18 000 000,00 zł. Zapytał co ma
zrobić,  czy  Gmina  ma  oddać  te  pieniądze,  gdyż  nie  ma  10  0000  000,00  zł  na  dołożenie  do
inwestycji.  Premier  odpowiedział,  że  w  przypadkach  uzasadnionych  będzie  możliwość
dofinansowania  inwestycji,  z  innych  projektów  rządowych.  W naszym  przypadku  dotknęło  to
budowy świetlicy w Wielkiej  Łące.  Dochody i  wydatki  bieżące,  które Gmina może realizować
pozyskiwane  są  z  różnych  źródeł  m.in.  wpływy  z  podatków.  Uważa,  że  decyzje  które  były
podejmowane do tej pory o minimalnym podnoszeniu podatku, są jak najbardziej słuszne. Dodał, że
dopóki będzie Burmistrzem, taka będzie jego polityka. Uważa, że mieszkańcy są i tak obciążeni
różnymi innymi opłatami. Podniesienie na maksa podatków, doprowadziłoby do tego, że pewna
grupa mieszkańców zaprzestałaby ich płaceniu.  Należy czekać na rozwiązania ze strony Rządu.
Uważa,  że  może  nasza  Gmina  będzie  musiała  podejmować  jakieś  nadzwyczajne  rozwiązania.
Wracając  do  tematu  Przedszkola  Terapeutycznego,  uważa  że  to  była  bardzo  dobra  decyzja,
ponieważ spełnione zostały oczekiwania mieszkańców, którzy mają dzieci  niepełnosprawne. Na
otwarciu  placu  zabaw  w  Przedszkolu  Terapeutycznym  dowiedział  się,  że  dziecko  do  takiego
przedszkola może uczęszczać przez 6 lat, dlatego decyzja o dzierżawie na okres 10 lat była dobra.
Zadał  Radnym  pytanie  czy  należy  budować,  drogi,  wodociągi  czy  może  nowy  budynek
Przedszkola. 

Dyrektor  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim  Joanna  Piasecka –
poinformowała, że z grupy 42 dzieci, które zostały przyjęte, 36 jest z terenu Kowalewa, w tym 24
trzylatków, 4 dzieci czteroletnie i 5 dzieci pięcioletnich. Spoza innych Szkół wśród tych dzieci jest
jedno dziecko z Wielkiej Łąki, jedno dziecko z Borówna, jedno dziecko z Wielkiego Rychnowa
i jedno dziecko z Pluskowęs. Na koniec dodała, że liczy na przychylność Rady, pomoc, wsparcie
i dobre słowa. 

Radny Piotr Strzelecki – poinformował, że szkoda, że Radni nie zostali zaproszeni do Przedszkola
Terapeutycznego dwa lata temu. Dzięki temu uniknęłoby się niepotrzebnych dywagacji. Uważa, że
gdy okres dzierżawy byłby krótszy właściciele Przedszkola Terapeutycznego, nie zdecydowali by
się na dzierżawę, nie otrzymaliby również dotacji. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do tego tematu.

Przewodniczący Komisji  Marcin  Dunajski –  korzystając  z  okazji,  że  w posiedzeniu  Komisji
uczestniczy Prezes ZGKiM, poruszył temat koszenia chodników i terenów przyległych. Zapytał
Radnych co o tym sądzą. 

Radny Ryszard Lipiński – poinformował, że jako sołtys korzysta z usług koszenia chodników
wraz z terenami przyległymi  przez ZGKiM i jest bardzo zadowolony. 

Radny Piotr  Sęk  -  zapytał  jak  wygląda  obecnie  wykaszanie  dróg  Gminnych  –  w przeszłości
mówiono,  że  miało  to  być  robione  z  „automatu”.  Dodał,  że  w  Mlewcu  są  drogi  porośnięte
dwumetrowymi chwastami. 

Radny Piotr Strzelecki –  poinformował,  że  w imieniu  Sołtysa  Mlewca  zgłasza,  że  pół  drogi
zostało wykoszone  -  Nowy Dwór do granicy ma wykoszone,  a  jadąc od Mlewca do Nowego
Dworu droga jest zarośnięta.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że zgłoszeń muszą dokonywać Sołtysi.

Radny Grzegorz Regulski – poinformował, że jego zdaniem poprzednie rozwiązanie było lepsze,



ponieważ sołectwo Wielka Łąka częściej kosiło chodniki.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że Pan Tomaszewski wypowiedział umowę
leczenia mieszkańców w Wielkim Rychnowie.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  Pan  Tomaszewski
wypowiedział również umowę na dostawę ciepła Warsztatom Terapii Zajęciowej, po byłym ośrodku
zdrowia. Do tej pory budynek ten ogrzewany był z kotłowni Pana Tomaszewskiego. Dodała, że
przyłącze gazowe jest w budynku Pana Tomaszewskiego. 

Radny Wojciech Małkiewicz –poinformował, że na starym budynku ośrodka zdrowia znajduje się
również przyłącze gazowe.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  odpowiedziała,  że  jeżeli  jest  należy  zrobić
dokumentację projektową i uzyskać pozwolenie na budowę, a wiążę się to z okresem dłuższym niż
3 miesiące. 

Radna Jolanta Wypych – zapytała czy Gmina musi wykonać ogrzewanie gazowe w budynku.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że budynek należy do Gminy.

Radna Jolanta Wypych – zapytała czy wiadomo już coś na temat ogrzewania bloków na ul. Fosa
Jagiellońska i na ul. Konopnickiej. Czy są już znane nowe stawki.

Prezes  ZGKiM Lidia  Jankowska –  poinformowała,  że  do  końca  roku podpisana  jest  umowa
wiążąca z Energą i PGNiG, co wiążę się z tym, że do końca roku stawki nie zostaną podniesione.
Dodała,  że  jesteśmy  w  grupie  zakupowej  bydgoskiej,  przetargi  na  prąd  i  gaz  odbędą  się
w październiku.  Dopiero po przetargach będzie można wypowiedzieć się na temat  cen stawek.
Dodała, że stawka zatwierdzona przez Prezesa Urzędu Regulacji Energii na sprzedaż gazu, obecnie
wynosi 200,00 zł za MWh. W tej chwili mamy 83,00 zł za MWh.

Radny  Marcin  Dunajski  –  odniósł  się  do  otrzymanej  odpowiedzi  w  sprawie  przepustu
w Srebrnikach. Dodał, że nie zgadza się z tą odpowiedzią, przepust jest 30 cm za wysoko /wyżej od
lustra wody/ i jest krzywy. Grozi to zalaniem pól. Radny zapytał, kto będzie płacił tym osobom
z  tego tytułu odszkodowania. Dodał, że projektant źle zaprojektował, a wykonawca zrobił zgodnie
z wykonanym projektem i obecnie jest problem.  

Kierownik  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  wystąpi  ponownie  z  pismem
dodała,  że  Gmina  nie  jest  inwestorem  więc  to  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich  bierze  na  siebie
odpowiedzialność.   

Radny Marcin Dunajski - zapytał o zakupione dwa kursy kamienia przez mieszkańców Srebrnik.

Zastępca Kierownika GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała,  że będzie to realizowane
w miesiącu sierpniu.

Ad.7. Zakończenie.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godz.  1700 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera 15 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
D. Pilarska - Mądry
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